
یزدی:  مهــدی  سیاســی-  گروه 
در  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
جلسه علنی روز سه شنبه با حضور در 
صحن علنی به موارد در دســتور کار 

پرداختند.
کار  دســتور  در  موضــوع  مهمتریــن 
نمایندگان رســیدگی به گزارش کمیسیون 
بهداشت و درمان درباره کمبود و گرانی دارو 
و تجهیزات مصرفی پزشکی در کشور بود که 
پس از قرائت نمایندگان با ارسال آن به قوه 

قضاییه مخالفت کردند.
در مقدمه این گزارش که توسط سلمان 
اسحاقی سخنگوی کمیســیون بهداشت و 

درمان قرائت شد آمده است:  
براساس تکلیفی که نمایندگان در قانون 
بودجــه ســال 1401 با هدف ســاماندهی 
صنعــت دارو و با محوریت سیاســتگذاری 
جدیــد در حوزه یارانــه دارو بر عهده دولت 
گذاشته بودند، طرح دارویار در  بودجه سال 
1401 توسط دولت محترم اجرایی و وعده 
داده شــد که با کمک این طــرح از طریق 
انتقــال یارانه دارو از ابتدای زنجیره تأمین و 
توزیع به انتهای آن و تمرکز بر نظام بیمه ای، 
مدیریــت بهینه زنجیره تأمیــن و توزیع به 
گونه ای اجرایی گردد که در حوزه کمبودها 
و قیمــت اقلام دارویی فشــار از روی دوش 
مردم برداشــته شــود. اما آنچه که در طی 
2 سال سپری شــده از زمان اجرایی شدن 
طرح دارویار، شاهد آن بوده ایم خارج شدن 
محسوس زنجیره تأمین و توزیع دارو از مدار 
تنظیم گری بوده به طوری که تبعات آن از 
یک ســو گریبانگیر بیماران و از سوی دیگر 

گریبانگیر فعالان صنعت دارو شده است.
در بخش نخست و طرح مسئله نیز آمده 

است: 
1- الزام اساسی طرح دارویار عدم افزایش 
پرداخت از جیــب بیماران بــود، برهمین 
اســاس با آغــاز طرح عنوان شــد که همه 
داروهای تحت پوشــش بیمه مشمول طرح 
دارویار خواهند شد. لیکن علی رغم پوشش 
اولیــه افزایــش قیمتهای ناشــی از اجرای 
طرح در عمده اقلام دارویی توسط بیمه ها، 
با گذشــت کمتر از 2 ســال از آغاز طرح به 
واسطه افزایش هایی که طی این مدت مکرراً 
در قیمــت اقلام دارویی رخداده اســت اولاً 
هــم اکنون هزینه تهیــه دارو برای بیماران 
بیش از 110 درصد افزایش داشــته و ثانیاً، 
درخصوص حداقــل 1٦ درصد از مجموعه 
اقلام دارویی مشــمول طرح دارویار پوشش 
افزایش قیمت ناشــی از مابه التفاوت ارزی 
انجام نشــده و در نتیجه این افزایش قیمت 

به جیب بیماران تحمیل شده است.
2- قریــب به 150 قلم داروی پر مصرف 
دارای کمبــود و محدودیت جــدی بوده و 
نزدیــک به ٦5 قلم در شــرایط کمبود حاد 
قرار دارند لازم به ذکر اســت که با توجه به 
عدم برنامه ریزی دقیق سازمان غذا و دارو، 
وضعیت ذخایر اســتراتژیک برخی از اقلام 
دارویی نیز مناســب نبوده بــه گونه ای که 
در حال حاضر موجودی مواد اولیه برای 53 
قلم دارو و موجودی نهایی تعداد ٦8 قلم از 
داروهای ساخته شده کمتر از یک ماه است.

3- علــی رغم تصویب اعتبــارات تأمین 
مابه التفاوت نــرخ ارز ترجیحی برای خرید 
تجهیزات پزشکی و شیرخشک ) سالانه به 
مبلغ 5/1 میلیارد دلار( در مغایرت با قانون 
مصوب و از محل اعتبــارات تبصره مذکور 
اختصاص یافته است. این بی انضباطی مالی 
از جملــه عوامل موثــر در کاهش اعتبارات 
اختصاص یافته به حوزه دارو و رخداد تبعات 

آن در بازار دارویی کشور بوده است.
4- به رغم توافقات منعقده در راســتای 
تحقق الزامات اجرایی طرح دارویار، سازمان 
برنامه و بودجه مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی 
در ســال 1402 را به بانک مرکزی پرداخت 
ننموده اســت که این امر منجر به افزایش 
بدهی دولت بــه بانک مرکــزی گردیده و 
متعاقباً باعث شــده تا بانک مرکزی به این 
بهانه از همکاری موثر در تخصیص منظم ارز 
و تأمیــن نقدینگی مورد نیاز صنعت دارو از 

طریق اعطای تسهیلات اجتناب نماید.
5- عــدم نظــارت موثر بانــک مرکزی 
بانک هــای عامــل در اعطای  برعملکــرد 
تســهیلات ریالی برای تأمین ســرمایه در 
گردش مورد نیاز صنعت دارو و نیز شرکتهای 
تراســتی در انتقال به موقــع ارز به ذینفع 

نهایی همواره به عنوان یکی از چالشــهای 
جدی در حوزه کمبود دارو محســوب شده 
اســت از جمله مصادیق چالشهای موجود 
در ارتباط با شــرکت های تراستی می توان 
به کنــدی در حواله کرد ارز مورد نیاز حوزه 
بهداشــت و درمان توسط شرکت کارگزاری 
نیکو اشاره داشت که به دفعات مورد گوشزد 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اسلامی قرار گرفته اما مشکلات مرتبط با آن 

همچنان حل نشده باقی مانده است.
٦- ســازمان برنامه و بودجــه با اقدام به 
تخصیص 71 درصد از منابع تحقق یافته آن 
هم به صورت نامنظم تا پایان ســال گذشته 
اعتبارات ســازمانهای بیمه گر و یارانه ارزی 
مربوط به اجرای طــرح دارویار را به کفایت 
تخصیص نداده که این امر منجر به انباشت 
مطالبــات ارکان مختلف زنجیــره تأمین و 

توزیع دارو شده است.
7- الزام دانشــگاه های علوم پزشــکی و 
بیمارســتان های تحت پوشــش آن ها برای 
بازپرداخــت انحصــاری مبالــغ حاصل از 
فــروش دارو، لوازم و تجهیزات پزشــکی به 
داروخانه ها و شرکتهای پخش تأمین کننده 
از طریق یک حساب اعتباری جداگانه اغلب 
این نهادها حکــم تکلیفی مذبور را به دلیل 
جلوگیری از عدم ایجاد وقفه در فرآیندهای 
پرداخت رعایت ننموده به گونه ای که ردیف 
درآمدی حاصل از دارو در ســایر بخشهای 
درآمدی دانشــگاه های علوم پزشکی اعمال 
حساب شــده است. خاطرنشان می سازد در 
خصوص نشــاندار کردن منابع و یارانه های 
تخصیصی در طــول زنجیره تأمین و توزیع 
دارو و واریز مســتقیم اعتبــارات خزانه به 
حساب شــرکت های پخش و داروخانه ها در 
ارتباط با دستگاه هایی مانند سازمان تأمین 
اجتماعی نیز توسط نهادهای مسئول اقدام 

موثری صورت نگرفته است.
8- علی رغم مطالبه مکرر مجلس شورای 
اســلامی مبنی بر اصلاح سازمان غذا و دارو 
از طریق طــی روال قانونی تا کنون این امر 
توســط وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی محقق نشده اســت که نتیجه آن 
عدم توفیق در نظارت مستمر و انجام بهینه 

وظایف محوله بوده است.
استنکاف دولت از اجرای قانون

در بخــش دوم نیز به موارد اســتنکاف 
دســتگاه های مختلف از اجرای قانون اشاره 
شــده که می توان به در خصوص سیاســت 
گذاری و نظــارت کارآمد بر تولید و مصرف 
و واردات دارو و مدیریت بهینه منابع سلامت 
از طریــق نظام بیمه ای،  نظارت بر عملکرد 
سازمانها و شرکتهای بیمه پایه و تکمیلی و 
ارائه کنندگان خدمات ســلامت در راستای 
حمایت از بیماران،  اصلاح نظام یارانه ارزی و 
بیمه ای کشور، توسط تمامی ارکان مسئول 
در دولت با محوریت وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی اشاره کرد.
همچنین در خصوص ساماندهی وضعیت 
دارویــی کشــور از طریق توســط وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی سازمان 
برنامــه و بودجه و بانک مرکزی کشــور در 
خصوص تخصیص و پرداخت منابع اعتباری 
مصوب با عنوان تأمین مابه التفاوت نرخ ارز 
»دارو توسط سازمان برنامه و بودجه کشور و 

بانک مرکزی صورت نگرفته است.

در خصوص جداســازی کامل حســاب 
بانکــی و دفاتر مالی مربوط بــه حوزه دارو 
و ملزومات مصرفی پزشــکی و نیز تفکیک 
ردیف اعتباری دارو از ســایر حســاب های 
دانشگاههای علوم پزشکی و بیمارستان های 
تحت پوشــش آنها توســط بانک مرکزی و 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و 
ســازمان برنامه و بودجه، تکلیف به مصرف 
یــا مصارف معین اعتبارات مصوب توســط 
ســازمان برنامه و بودجه و وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و سازمان های بیمه 
گر به ویژه سازمان تأمین اجتماعی، وظیفه 
ســازمانهای بیمه گر برای پرداخت صورت 
حســابهای ارسالی از ســوی بیمارستانهای 
طرف قرارداد در مهلت مقرر توســط کلیه 
سازمانهای بیمه گر بالاخص سازمان تأمین 
اجتماعی، در ارتباط با تجهیز ســامانه های 
اطلاعاتی و خدماتی حوزه سلامت و به ویژه 
امکان تبادل اطلاعات با پایگاه ملی سلامت 
توســط وزارت بهداشــت درمان و آموزش 

پزشکی استنکاف صورت گرفته است.
این گزارش در پایان تاکید کرده است که 
متأســفانه کماکان شاهد وضعیت نامناسب 
این حوزه و تحمیل فشــار بــر دوش مردم 

می باشیم.
نمایندگان مجلس شــورای  درنهایــت 
اســلامی پس از بررسی گزارش کمیسیون 
بهداشــت و درمان درباره دلیــل کمبود و 
گرانی دارو و تجهیزات مصرفی پزشــکی، با 
٦7 رای موافق و 137 رای مخالف و 8 رای 
ممتنع از مجمــوع 212 نماینده حاضر در 
مجلس،با ارسال این گزارش به قوه قضاییه 

مخالفت کردند.
قالیباف: تأخیر بانک مرکزی
در تأمین ارز دارو محرز است

رئیس مجلس در پاسخ به تذکر نماینده 
مردم شاهین شهر درباره استنکاف دستگاه ها 
از وظایف خود که باعث اشکالات توزیع دارو 
شد، گفت: مسئولیت کمبود و گرانی دارو بر 
عهده سه دستگاه وزارت بهداشت، سازمان 
برنامــه و بانک مرکزی بــوده و قطعاً بانک 
مرکزی در تأمین ارز دارو تأخیر داشته است.
حســینعلی حاجی با اشــاره بــه اینکه 
موضــوع دارو تاکنون 4 مرتبه در جلســه 
نظارتی مجلس مورد بررســی قرار گرفته، 
اما تاکنون مشــکل مردم در حوزه کمبود و 
گرانی دارو حل نشــده است، گفت:آخرین 
جلســه نظارتی در این خصوص در 1۹ دی 
ماه سال گذشــته بود که رئیس مجلس به 
وزارت بهداشت، ســازمان برنامه و بودجه و 
بانــک مرکزی فرصت دو مــاه برای اصلاح 
وضعیت داد. نماینده مردم شــاهین شهر، 
میمه و برخوار در مجلس در ادامه با اشاره به 
دو اتفاقی که قرار بود در حوزه دارو رخ دهد، 
عنوان کرد: بنا بود 70 درصد هزینه دارو را 
بیمه هــا و 30 درصــد آن را مردم پرداخت 
کنند، اما در حال حاضر این هزینه بین بیمه 
و مردم نصف شده است. وی افزود: از سوی 
دیگر بیش از وزارت بهداشت، سازمان برنامه 
و بودجه و بانک مرکزی مســئول این قضیه 
بودند به نحوی که بانک مرکزی باید به موقع 
منابــع ارزی را تأمین می کرد که این اتفاق 
صورت نگرفت و به جای آن شاهد ارزپاشی 
برای سفر های خارجی و افزایش 500 دلار 

به هزار دلار بودیم.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
اضافه کرد: سازمان برنامه و بودجه نیز تاکنون 
70 هزار میلیارد تومان طلب داروســازان و 
داروفروشان را نداده است، همچنین سازمان 
تأمین اجتماعی نیز هزینه های دانشگاه های 
علوم پزشکی را پرداخت نکرده؛ این در حالی 
است که مجلس شورای اسلامی حکیمانه و 
به صورت مقبول این موضوع را دنبال کرده 

است.
محمدباقر قالیباف در پاسخ به این تذکر با 
بیان اینکه بعد از بررسی ها و جلسات برگزار 
شده درخصوص دارو، شخص بنده نیز جلسه 
جداگانه ای با بانک مرکزی و وزارت بهداشت 
داشــتم، گفت: بر اساس گزارش جمع بندی 
نظارتی کمیســیون بهداشت از این جلسه، 
سه دستگاه ســازمان برنامه و بودجه، بانک 
مرکزی و وزارت بهداشــت در این خصوص 

مسئول هستند.
 رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با 
بیان اینکه قطعا بانک مرکزی در واگذاری ارز 
در اواخر بهار و ابتدای تابستان تأخیر داشته 
است، یادآور شد: این موضوع اشکالاتی را در 
توزیــع دارو به وجود آورد که البته در پایان 
ســال 1402 توانست به تعهدات خود عمل 

کند، اما به هر حال تأخیر داشت.
رئیس قوه مقننه همچنین تصریح کرد: 
موضــوع کمبود و گرانــی دارو و تجهیزات 
مصرفی پزشــکی در این جلســه بر اساس 
ماده 234 قانــون آیین نامه داخلی مجلس 
به رأی گذاشته می شود تا مجلس تشخیص 
خود را دربــاره آن اعلام کند، اما به هرحال 
موضوعات دیگــر در حوزه ارزی و بودجه را 

پیگیری خواهیم کرد.
ارسال گزارش تحقیق و تفحص از 

سازمان حفظ نباتات به قوه قضاییه
در عین حال نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی با ارجاع گزارش تحقیق و تفحص 
از وزارت جهــاد کشــاورزی درباره عملکرد 
ســازمان حفظ نباتات در ممانعت از تولید 
ســموم کشــاورزی داخلی و واردات نمونه 

خارجی آن به قوه قضائیه موافقت کردند.
نماینــدگان در جریان بررســی گزارش 
کمیســیون کشــاورزی دربــاره تحقیق و 
تفحــص از وزارت جهــاد کشــاورزی در 
خصوص عملکرد ســازمان حفظ نباتات در 
ممانعت از تولید سموم کشاورزی داخلی و 
واردات نمونه خارجی با 1٦7 رای موافق، 1۹ 
رای مخالف و 7 رای ممتنع از مجموع 1۹3 
رای ماخوذه، گزارش مذکور را به قوه قضاییه 

ارجاع دادند.
علیرضا نظری ســخنگوی کمیســیون 
کشــاورزی در جریان قرائت این گزارش در 
صحــن علنی گفت: ســازمان حفظ نباتات 
به طور مســتقیم و غیرمســتقیم با ایمنی 
غذایی و سلامت مردم و ایجاد بیماری های 
مــردم اعم از جهش ژنتیکی، نقص جنین و 
مشکلات تنفســی ارتباط داشته و عوارض 
سموم شیمیایی و به تبع آن عوارض زیست 
محیطی و جانوری از اهمیت زیادی برخوردار 
اســت. وی با تاکید بر ضرورت اصلاح قانون 
حفظ نباتات گفت: قطعاً بدون این تغییرات 
و تحول اساسی استمرار وضعیت گذشته و 
فعلی بر وخامت بیشــتر به ویژه در افزایش 
امراض انسانی و به تبع آن افزایش هزینه های 

درمانی جامعه قطعی خواهد بود.

سید ابراهیم رئیســی در ادامه سفر دو 
روزه خود به پاکســتان صبح روز سه شنبه 
بــه لاهور رفت و مورد اســتقبال مریم نواز 
ســروزیر ایالــت پنجاب و بلیــغ الرحمان 

حکمران این ایالت قرار گرفت.
شــهر لاهور به مناســبت ســفر رئیس 
جمهــوری ایــران تعطیــل اعلام شــد و 
مســئولان دولت ایالتی برای تسهیل تردد 
هیات بلندپایه کشــورمان همزمان فعالیت 

تمامی مراکــز آموزشــی، ادارات  دولتی و 
خصوصی را نیز تعطیل اعلام کردند.

رئیــس جمهوری همچنیــن از آرامگاه 
اقبال لاهوری شاعر و فیلسوف پاکستانی که 
میراث مشترک دو کشور همسایه شناخته 
می شــود، بازدید کرد. ســپس از مســجد 
تاریخی پادشــاهی، برخی اماکن فرهنگی 
بازدید کرد و در قدیمی ترین دانشــگاه این 
کشــور به ایراد ســخنرانی پرداخت. مولانا 

عبدالخبیر آزاد امام جمعه مســجد تاریخی 
پادشاهی و رئیس کمیته استهلال پاکستان 
نیز در حاشــیه این مراســم به دیدار  سید 
ابراهیــم رئیســی آمد و طرفیــن پیرامون 
موضوعــات فرهنگی و شــخصیت اقبال به 
عنوان میراث مشــترک ایران و پاکستان، 

تبادل نظر کردند.
همچنین رئیس جمهوری در سخنرانی 
خود در دانشگاه جی سی شهر لاهور گفت: 
امام راحل از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکید کردند که فلسطین مسئله اول جهان 
اســلام است و امروز مسئله آزادی قدس نه 
تنها مســئله اول جهان اسلام، بلکه مسئله 
اول جهان بشــریت اســت و تردید نداریم 
که مقاومت ملت قهرمان فلســطین، غزه، 
فلســطین و قدس شــریف را آزاد خواهد 
کــرد. تردیــد نداریم نفرتی کــه امروز در 
جهان اســلام و بلکه جهان بشریت نسبت 
به صهیونیست ها و آمریکایی ها ایجاد شده، 
تبدیل به دســت انتقام ملت هــا و خاتمه 
رژیم صهیونیســتی و نقطه پایان این رژیم 

کودک کش خواهد شد.

رئیســی با اشــاره به این فرمایش رهبر 
معظم انقلاب اسلامی که اگر دنیای استکبار 
در مقابل دین ما بایســتد ما در مقابل تمام 
دنیای آنها می ایســتیم، تصریح کرد: امروز 
ملت ایران در مقابل فســاد، زیاده خواهی ها 
و ظلم رژیم صهیونیستی ایستاده و پس از 
این نیز خواهد ایســتاد. هر دو ملت ایران و 
پاکستان مدافع ملت مظلوم فلسطین بوده 

و این دفاع را با افتخار ادامه خواهند داد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه ملت بزرگ 
ایران ایــن بار رژیم صهیونیســتی را برای 
جنایت و اقدام او در حمله به کنســولگری 
جمهوری اســلامی ایران که برخلاف همه 
قوانین بین المللی و کنوانسیون ها و منشور 
ملل متحد بود، تنبیه کرد، گفت: اگر رژیم 
صهیونیســتی بــار دیگر دســت از پا خطا 
کرده و تعرضی به خاک مقدس ایران کند، 
وضعیت متفاوت خواهد بود و معلوم نیست 

دیگر چیزی از این رژیم باقی بماند.
رئیسی قرار است امروز به سریلانکا برود 
و چند پروژه که توسط ایران در این کشور 

انجام شده است را افتتاح کند.

گزارش »مردم سالاری« از جلسه نمایندگان مجلس

استنکاف دولت از تخصیص ارز و ایجاد مشکل دارو 

رئیسی در پاکستان:

اگر رژیم صهیونیستی دست از پا خطا کند دیگر چیزی از او باقی نخواهد ماند

سروده ای که حضرت آیت الله خامنه ای
در آستانه عملیات وعده صادق خواندند چه بود؟

عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب، سروده ای را که حضرت آیت الله 
خامنه ای در آستانه عملیات وعده صادق خواندند، منتشر کرد.

به گزارش ایسنا، مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب در 
صفحه شــخصی خود در فضای مجازی، غزلی را که حضرت آیت الله خامنه ای 
یک بیت از آن را در آستانه عملیات وعده صادق در یک جلسه مرتبط خوانده 

بودند، منتشر کرد.
غزل زیر، ســروده چندسال پیش رهبر انقلاب اسلامی است. معظم له این 
بیت از ســروده را در آســتانه عملیات وعده صادق در یکی از جلسات مرتبط 

خوانده اند:
تو راست معجزه در کف زساحران مهراس

عصا بیفکن و از بیم اژدها مگریز
متن کامل این غزل با دستخط مبارکشان برای اولین بار منتشر می شود.

همه سناریوها را در سطح عملیاتی 
دقیقا بررسی می کنیم

سرلشکر باقری با بیان اینکه وضعیت منطقه قبل و بعد از اقدام تلافی جویانه 
و تنبیهی ایران به مناطق حساس و پایگاه نظامی رژیم صهیونیستی تغییر کرده 
اســت، گفت: نیروهای مسلح، احتمالات و سناریوها را در سطح عملیاتی مورد 

مطالعه و بررسی دقیق قرار می دهند.
به گزارش تســنیم، سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح در آیین رونمایی از طرح جامع دانشــگاه عالی دفاع ملی که با حضور 
مقامات لشــکری و کشوری برگزار شــد، با تاکید بر اینکه در شرایط حساس 
کنونی منطقه، دانشــگاه عالی دفاع ملی باید شــرایط آینده کشور و منطقه را 
مورد بررســی قرار دهد، گفت: وضعیت منطقه قبل و بعد از اقدام تلافی جویانه 
و تنبیهی جمهوری اســلامی ایران به مناطق حســاس و پایگاه نظامی رژیم 

صهیونیستی تغییر کرده است.
سرلشکر باقری پیروزی های رزمندگان اسلام را در عملیات وعده صادق که 
پاسخ محکمی به جنایات اخیر رژیم صهیونیستی انجام گرفت تبریک گفت و 
تصریح کرد: این پاسخ با نشان دادن اراده ملی علیه رژیم رقم خورد و تاثیرات 

راهبردی را به حمدالله درسطح منطقه و جهان داشت. 
وی افزود: نیروهای مسلح، احتمالات و سناریوها را در سطح عملیاتی مورد 
مطالعه و بررســی دقیق قرار می دهند و دانشگاه عالی دفاع ملی باید در سطح 

راهبردی این موضوعات را مورد توجه خود قرار دهد.
باقری با اشاره به اینکه دانشگاه عالی دفاع ملی به عنوان عالی ترین دانشگاه 
نیروهای مسلح که مسئولیت تربیت فرماندهان و مدیران عالی نیروهای مسلح 
و همچنین مدیران عالی کشــوری را در مباحث راهبــردی بر عهده دارد، در 
مسیر رشد و ارتقاء قرار گرفته  است، خاطر نشان کرد: دانشگاه عالی دفاع ملی 
در تربیت فرماندهان، مقامات و ســایر نیروهــا و همچنین در نظریه پردازی و 
کرسی ها باید بالاترین سطح مورد نظر و توجه قرار دهد و باید دائماً در جهت 
کیفی سازی و عمق بیشتر مطالب و کارهای پژوهشی کار کنیم و به پیش برویم.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه طرح جامع دانشگاه دفاع ملی 
جزو اســناد اساسی و مادر برای دانشگاه محسوب می شود و عالی ترین طرحی 
است که در دانشگاه باید مورد اجرا قرار بگیرد، گفت: این طرح طی بیش از یک 
سال کار تهیه و محضر مقام معظم رهبری تقدیم شد و توسط ایشان مطالعه و 
مورد نقد قرار گرفت و اصلاحاتی در آن ابلاغ فرمودند و نهایتاً به تصویب معظم 

له رسید که امروز از این طرح رونمایی شد.
سرلشــکر باقری در پایان تصریح کرد: همه ما بایــد بر اجرای دقیق طرح 
جامع دانشگاه تلاش کنیم و قطعاً این طرح موجب ارتقاء هرچه بیشتر دانشگاه 

خواهد شد.

آخرین تصمیم دولت
درباره افزایش تعطیلی آخر هفته

علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره افزایش 
تعطیلات آخر هفته، گفت: موضوعی که در دســتور کار مجلس اســت لایحه 
دولت است، دولت با بررسی کارشناسی که انجام داد لایحه ای را سال گذشته 
تقدیم مجلس کرد. پیشنهاد دولت افزایش تعطیلی های انتهای هفته از یک روز 
به 2 روز بود که در لایحه آمده اســت و نســبت به روز هم پیشنهاد دولت در 

لایحه روشن است.
وی یادآور شد: نگاه دولت این اســت که درباره این تصمیم گیری، دیدگاه 
منعطف تری داشته باشیم و متناسب با اقتضایات زمانی، فرهنگی و اقتصادی و 
اجتماعی بتوانیم دست بازتری در انتخاب روز داشته باشیم. پیشنهاد دولت این 
اســت که ضمن افزایش تعطیلات هفته به دو روز انتخاب این روز ها در اختیار 

نظرات کارشناسی بخش های مختلف قرار گیرد.
دبیر هیات دولت در پاسخ به پرسشی درباره جزییات برنامه عملیاتی دولت 
برای تحقق شعار ســال، اظهار کرد: برنامه عملیاتی تحقق شعار سال، پس از 
چند جلسه فوق العاده در کمیسیون های دولت، هفته گذشته به تصویب هیئت 
وزیران رســید. مشارکت دســتگاه های اجرایی در تدوین برنامه، اهداف کمی، 
احکام قابل رصد و تعیین مواعد گزارش گیری منظم از میزان پیشرفت برنامه ها، 

از ویژگی های این برنامه و پیوست های آن است.
بهادری جهرمی ادامه داد: طبق این برنامه کلیه دستگاه های اجرایی مکلفند 
برنامه عملیاتی جلب مشارکت مردم در حوزه های تولیدی مرتبط با آن دستگاه 
را در حوزه های فرهنگ ســازی و ترویج توسعه مشارکت مردم، توانمندسازی 
مردم برای ورود به عرصه های اقتصادی و ایجاد امکان فرصت برابر برای مردم و 

بخش دولت در اقتصاد تا پایان اردیبهشت تهیه و ابلاغ کنند.

تعطیلی شنبه به مطالبات مردمی نزدیک تر است
سیدسلمان ذاکر عضو کمیسیون اجتماعی گفت: در جلسه اخیر کمیسیون 
به این نتیجه رسیدیم که تعطیلی روز شنبه به مطالبات مردمی و شرایط حفظ 
روابط اقتصادی خارجی نزدیک تر اســت البته اســتعلام هایی از مراجع عظام 

صورت گرفته است.
وی درخصــوص طرح افزایش تعطیلات آخر هفته، گفت: هدف مهم از این 
طرح این بود که گامی در جهت تقویت نشــاط اجتماعی و خانوادگی برداشته 
شود، نگاه این بود که با این تعطیلی افراد شاغل بتوانند زمان بیشتری در کنار 
خانواده ســپری کنند و پدران و مادران شاغل سهم و نقش بیشتری در تربیت 

فرزندان داشته باشند.
ذاکر افزود: این اقدام می تواند نقش مهم و بسزایی در تقویت نهاد خانواده و 
حضور پررنگ پدر و مادر در تربیت فرزندان داشته باشد و این امر قادر است از 

آسیب های اجتماعی فراوانی جلوگیری کند.
ذاکر تصریح کرد: نکته دیگر این اســت که ما باید در زمان تصمیم گیری 
مســائل مختلف و جنبه های متعدد موضوع را در نظــر بگیریم یکی از موارد 
همین موضوع ارتباطات اقتصادی و تجاری با جهان اســت که ما باید به فکر 
تقویت و گسترش آن باشیم در حالیکه الان با این شرایط اگر پنجشنبه ها هم 
مانند جمعه تعطیل شود، 4 روز ارتباط ما با دنیا قطع خواهد شد و این اصلا به 
نفع اقتصاد ما نیست. وی افزود: با صحبت هایی که روز یکشنبه در کمیسیون 
اجتماعی داشتیم نتیجه این شد که بخش خصوصی و اتاق بازرگانی نظرشان 
این است که شنبه تعطیل باشد نه پنجشنبه؛ من فکر می کنم از بعد اقتصادی 
تعطیلی شنبه و جمعه می تواند گره گشا باشد که هم اقتصاد و هم نشاط مردم را 
تامین کند و هم تجار و بازرگانان بتوانند به راحتی فعالیت خود را با دنیا داشته 
باشند. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: در جلسه روز یکشنبه به 
این نتیجه رســیدیم که تعطیلی روز شنبه به مطالبات مردمی و شرایط حفظ 
روابط اقتصادی خارجی نزدیک تر اســت. البته استعلام هایی از مراجع عظام 
صورت گرفته که فکر می کنم نتیجه مثبت است و تعطیلی شنبه بلامانع است، 
اتاق بازرگانی هم از زبان آن ها استعلام هایی از دفتر رهبری دارند که ان شاءالله 

بتوانیم به جمع بندی برسیم و بتوانیم بهره وری را ارتقاء دهیم.
وی تاکیــد کرد: البتــه این قانون و تعطیلی ها اســتثنائاتی هــم دارند و 
دســتگاه های خدماتی از شمولیت این قانون مستثنی می شوند و ممکن است 
بانک ها هم یکی از این اســتثنائات باشند که البته باید ببینیم در صحن علنی 

یا در زمان تنظیم آیین نامه اجرایی توسط دولت چه اتفاقی رخ خواهد داد.

رهبری

دفاعی

دولت

ورود دبیر شورای عالی امنیت ملی 
به سن پترزبورگ

دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشورمان برای شرکت 
در دوازدهمین اجلاس بین المللی امنیتی روسیه و نشست 
دبیران شــورا ی امنیت ملی کشورهای عضو گروه بریکس 

وارد فرودگاه پولکووای سن پترزبورگ شد.
علــی اکبر احمدیــان نماینده  مقام معظــم رهبری و 
دبیر شــورای عالی امنیت ملی در پاسخ به دعوت نیکلای 
پاتروشف دبیر شورای امنیت ملی روسیه و در رأس هیأتی 
برای شــرکت در دوازدهمین اجــلاس بین المللی امنیتی 
روســیه که با حضور وزرای دفاع و دبیران شورای امنیت 
ملی بیش از یکصد کشور در سن پترزبورگ برگزار می شود 
به روسیه سفر کرده است. علی اکبر احمدیان همچنین در 
نشست دبیران شــورا ی امنیت ملی کشورهای عضو گروه 
بریکس شرکت می کند. احمدیان در حاشیه این نشست ها 
با همتایان خود از روســیه، برزیل، آفریقای جنوبی، چین، 
هند و عراق نیز به صورت دوجانبه دیدار و گفت وگو خواهد 
کرد. اجلاس ســالانه امنیتی روســیه که هر سال یکی از 

شهرهای این کشور میزبانی آن را برعهده دارد.

حمایت تمام قد تندروها 
از بازگشت گشت ارشاد

رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس شــورای اسلامی 
گفت: مجلس پای کاربران اجرای طرح نور پلیس اســت 
و الحمدالله این طرح با موفقیت حرکت می کند. امیدواریم 
طرح عفاف و حجاب که به شــورای نگهبان ارســال شده 
هرچه زودتر تقویت و به یک قانون تبدیل شود و مردم ما 

قانونمند هستند و به قانون عمل می کنند.
بــه گزارش دیده بان ایران؛ ســردار احمدرضا رادان در 
حاشیه جلسه با اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی که در محل ستاد کل انتظامی کشور برگزار شد، 
اظهارکرد: در ابتدا از همراهی مردم، دختران و بانوان عزیز 
ایران که در اجرای این طرح با پلیس همکاری و همراهی 
می کنند تشکر می کنم. تشکر بعدی را هم از همکارانی دارم 
که دغدغه مندانه در اجرای این طرح پای کار هستند و به 

صورت جهادی اجرای آن را دنبال می کنند.
فرمانده کل انتظامی کشور افزود: با حمایت های مجلس، 
دولــت و قوه قضائیه و همراهی مردم اجرای طرح نور را با 

قوت، دقت و هوشمندی ادامه خواهیم داد.
به گفته رادان اجــرای این طرح همراهی همگان را در 
پی داشت و از مجلس و خاصه کمیسون فرهنگی که جزو 
اولین واحد ها و بخش هایی بود که در این موضوع پای کار 

بود تقدیر و تشکر می کنم.
در ایــن دیــدار مرتضی آقاتهرانی، رئیس کمیســیون 
فرهنگی مجلس شورای اســلامی نیز گفت: مجلس پای 
کاربران اجرای طرح نور پلیس است و الحمدالله این طرح 
با موفقیت حرکت می کند. امیدواریم طرح عفاف و حجاب 
که به شورای نگهبان ارسال شــده هرچه زودتر تقویت و 
به یک قانون تبدیل شــود و مردم ما قانونمند هستند و به 

قانون عمل می کنند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی افزود: 
عفاف و حجاب جزو احکام الهی اســت و هر مسلمانی باید 
نسبت به این موضوع احترام قائل باشد و کشور ما اسلامی 
است و باید قوانین اسلامی نیز داشته باشد. اقدامات انجام 

شده نیز در مسیر درست و خوبی است.
آقاتهرانی اضافه کرد: خوشبختانه فراجا با ملاحظاتی که 
برای اجرای قانون و عملیاتی شدن آن مدنظر قرار می دهد، 
منجر به این می شود که جمعیت عفیف ما احساس بهتری 
داشته باشــند. بابت این اقدامات به فرمانده کل انتظامی 
و یکایک کارکنان این فرماندهی دســت مریزاد می گویم. 
همچنین امیدواریم از 32 دســتگاهی که در این موضوع 
وظیفه دارند همگی پای کار باشند و به وظایف خود عمل 

کنند و به احکام الهی التزام داشته باشند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در پایان گفت: همه 
چیز رو به پیشرفت است و امیدواریم مجلس انقلابی که تا 
کنون پای کار این موضوع بوده در آینده نیز پای کار باشد.

احمد راستینه، سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی نیز در این جلسه گفت: سرلوحه کار فراجا 
همواره شناخت دقیق مســئله ناهنجاری های اجتماعی و 
حفظ کرامت و جایگاه مردم به ویژه بانوان است. در راستای 
پیگیری اجــرای قانون مربوط به حــوزه عفاف و حجاب 
مهمان فرمانده محترم کل انتظامی شــدیم و دو موضوع، 
فلســفه حضور اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس در این 

نشست صمیمانه بود.
وی گفــت: اخذ گزارش و البته تقدیر و تشــکر اعضای 
کمیســیون فرهنگــی مجلــس از اقدامات بــه موقع و 
هوشمندانه فراجا در حوزه ترویج فرهنگ عفاف و حجاب و 
انجام مسئولیت های قانونی در اجرای طرح نور پلیس اولین 

موضوعی است که بر آن تاکید داریم.
سخنگوی این کمیســیون با تاکید بر این که حقیقتا 
فراجا یکی از 32 دستگاهی است که با شجاعت و شهامت 
و با شناخت دقیق مسئله ناهنجاری های اجتماعی و حفظ 
کرامت و جایگاه بانوان به موضوع عفاف و حجاب پرداخته 
و پای کار آمده است، افزود: دستگاه بزرگ انتظامی کشور 
در مدت اجرای این طرح وجه کامل پلیس مقتدر مهربان 

را به نمایش گذاشته است.
به گفته وی کمیســیون فرهنگی همــواره از اقدامات 
شایسته و خوب فراجا حمایت می کند و معتقدیم قوای سه 
گانه باید در اجرای این طرح در کنار فراجا قرار گرفته و به 

صورت ویژه این سازمان را حمایت کنند.
راستینه با اشــاره به این که جامعه ما شریف و عفیف 
اســت، گفت: مردم ما خانواده دوست هستند و می دانند 
دشمن با ترویج ناهنجاری ها در جامعه، کشف حجاب زنان 

را به عنوان رکن اصلی خانواده هدف قرار داده است.
وی با اشــاره به این که بایستی با افراد معلوم الحال که 
بــا اهداف مغرضانه اخلاقیات جامعه اســلامی ما را هدف 
گرفته انــد، برخورد شــود، گفت: لزوم حمایــت از فراجا 
ضروری اســت و مردم فهیم ما باید به اجرای قانون پایبند 
باشــند. اختلاف نظر برخی از افراد جامعه در نوع پوشش 
نباید به عدم تمکین قانون منجر شــود و ما معتقدیم که 
همه دســتگاه ها در این موضوع پای کار باشند و فراجا را 
در اجرایی ســازی قانون حمایت کنند و جامعه ما الگو و 

نمونه ای در تراز جامعه اسلامی باشد.

امنیتی

حجاب
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